
اجتماعی22
چهارشنبه  3۰ فروردین 1۴۰2  شماره 8165

دانش آمـــوز مـــازاد بر ظرفیـــت، مجبور 
شدند آزمایشـــگاه و بخش هایی دیگر از 
مدرســـه را تبدیل به کلاس درس کنند 
تا دانش آمـــوزان از تحصیل باز نمانند. 
این شـــرایط در اســـتان تهران وضعیت 
بهتـــری نـــدارد و همـــواره به مـــدارس 
فرســـوده و کمبـــود مدارس در اســـتان 
تهران اشـــاره شده اســـت. ناصر قفلی 
رئیـــس جامعه خیرین مدرسه ســـاز در 
گفت و گو بـــا »ایـــران« دربـــاره انتظاری 
که از طـــرح مولدســـازی بر پیشـــرفت 
پروژه های خیرســـاز اســـت، بیان کرد: 
انتظار ما این اســـت که امسال ۳۰ هزار 
میلیـــارد تومان از مولدســـازی به کمک 
مـــا بیایـــد. همچنیـــن ۱۰ هـــزار میلیارد 
تومان دولـــت بدهد و   ۱۰هـــزار میلیارد 
تومان هـــم خیرین بدهند تا قســـمتی 

از مشـــکلات حل شود.

ورود دو میلیون کودک افغانستانی 
به ایران

وی در پاسخ به این سؤال که مشکلات 
شـــما در ایـــن زمینـــه چیســـت، گفت: 
در حـــال حاضـــر دو میلیـــون کـــودک 
افغانســـتانی بـــه کشـــور مـــا آمده انـــد. 
همچنین موضوع خشکســـالی موجب 
شـــده مردم از جنوب کشـــور بـــه نقاط 
نیمـــه شـــمالی کـــوچ کننـــد. از این رو 
خیلی از مدارس ما در سراســـر کشور تا 
۸۰ درصد دو شـــیفته فعالیت می کنند، 
در واقـــع کلاس های ما به جـــای اینکه 
۳۰ نفـــره باشـــند تـــا ۴۰ نفـــر دانش آموز 
را در خـــود جـــای می دهنـــد. به همین 
خاطـــر بـــاور کنید اگـــر بخواهیـــم این 
وضعیـــت را ســـامان دهیم بـــه ۱۰۰ هزار 
میلیارد تومـــان نیاز داریـــم ولی اکنون 
اعلام کرده ام که علی الحســـاب ۵۰ هزار 
میلیـــارد تومان از همین ســـه طریق در 

اختیار نوســـازی قـــرار بدهند.
رئیـــس جامعـــه خیریـــن مدرسه ســـاز 
ادامه داد: در حـــال حاضر تعداد زیادی 
از مـــدارس کـــه خیریـــن هزینـــه آن را 
داده انـــد، دولـــت هزینه آن را نـــداده و 
همین موجب شـــده برخـــی از پروژه ها 
نیمـــه کاره بماننـــد. ایـــن اقـــدام اصـــلاً 
درســـت نیســـت که پروژه ها و مدارس 
نیمـــه کاره بماننـــد، زیـــرا بـــه هـــر حال 
خیریـــن از ما انتظار دارنـــد و می گویند 
چـــرا مـــدارس مـــا را تمـــام نکرده ایـــد، 
تا ایـــن مدارس تمام نشـــوند مدرســـه 

جدیـــد را شـــروع نخواهیـــم کرد.

اگر در منطقه ۲۲ مدرسه ساخته 
نشود با ۱۰۰ هزار دانش آموز 
بی مدرسه مواجه می شویم

وی در پاســـخ به این ســـؤال که با توجه 
به فعالیت خیرین در سراســـر کشـــور، 
وضعیت پروژه های خیرســـاز در سطح 
شـــهر تهـــران چگونـــه اســـت، گفـــت: 
منطقه ۲۲ بزودی ۲۰۰ هـــزار دانش آموز 
خواهد داشـــت و نیـــاز به ۴۰۰ مدرســـه 
دارد. بـــه هـــر حال مدرســـه یـــک روزه 
ســـاخته نمی شـــود در حالی که منطقه 

۲۲ تهران ۵۰ مدرســـه بیشـــتر ندارد.
 ۲۲ منطقـــه  در  داد:  ادامـــه  قفلـــی 
ارتـــش،  مثـــل  بـــزرگ  مجتمع هـــای 
مرواریـــد، نگیـــن غـــرب و… زیـــر بـــار 
مدرسه ســـازی نرفتنـــد از ایـــن رو من با  
شـــهردار منطقـــه صحبت کـــردم و قرار 
شـــد صورتجلســـه دقیقـــی تهیـــه کند. 
اگر مـــا امروز بـــرای منطقـــه ۲۲ تهران 
مدرسه سازی نکنیم، بزرگترین مشکل 
آموزشـــی کشـــور در منطقـــه ۲۲ خود را 
نشـــان خواهـــد داد و ۱۰۰ هـــزار کـــودک 

بـــدون مدرســـه خواهنـــد ماند.
رئیـــس جامعـــه خیریـــن مدرسه ســـاز 
خیریـــن  تعهـــدات  آخریـــن  دربـــاره 
مدرسه ســـاز گفت: هنوز چنـــد مورد از 
مجامع ما جشـــنواره های خود را برگزار 
نکرده انـــد ولـــی پیش بینـــی مـــن این 
اســـت که ما از ۴ هزار میلیارد تومان به 
۸ هزار میلیـــارد تومان یا حتی بیشـــتر 
خواهیم رسید. استان اصفهان در این 
زمینه بیشـــتر از سایر استان ها کار کرده 
است. ســـال گذشته ۳۰۰ میلیارد تومان 
داشـــت و امســـال یکهزار و ۵۵۰ میلیارد 
تومـــان تعهـــد کرده کـــه از ایـــن میزان 
مبلغ ۸۴۰ میلیارد تومان آن ثبت شـــده 
یعنی قطعیت پیدا کـــرده و مابقی آن در 

شرف انجام شـــدن است.
وی درباره وضعیت اســـتان سیســـتان 
و بلوچســـتان کـــه کمتریـــن میـــزان 
اعتبار را داشـــته اســـت، گفـــت: در کل 
استان سیســـتان و بلوچستان از همه 
استان ها ضعیف تر اســـت زیرا زاد و ولد 
در این اســـتان ۷ برابر حد وسط کشور 
اســـت. مـــا هرچقـــدر مدرســـه در این 
اســـتان می ســـازیم به میزان  زاد و ولد 
آنها نمی رســـیم. شـــاید ۷۰ - 6۰ سازمان 
در سیستان و بلوچســـتان مشغول کار 
هســـتند و در هیچ اســـتانی بـــه  اندازه 
استان سیســـتان و بلوچستان مدرسه 

ســـاخته نمی شود.

طرح مولدسازی به خیرین مدرسه ساز 
کمک می کند

 انتظار ما این است که امسال 3۰ هزار میلیارد تومان از طرح مولدسازی 
به کمک ما بیاید

گزارش خبری

اکرم رضایی
خبرنگار

گزارش خبری

ع مدیـــرکل  روز گذشـــته عبـــاس زار
نوســـازی، توســـعه و تجهیـــز مـــدارس 
اســـتان تهران دربـــاره آخرین وضعیت 
امـــلاک و دارایی هـــا در  مولدســـازی 
پایتخـــت اظهـــار کـــرد: اقـــدام ویژه ای 
که بـــه منظور بهبـــود وضعیـــت فضای 
حـــال  در  تهـــران  اســـتان  آموزشـــی 
انجام اســـت و ســـرعت بهتری گرفته، 

دارایی هـــای  و  امـــلاک  مولدســـازی 
آمـــوزش و پرورش اســـت کـــه به صورت 
جـــدی در ایـــن مجموعـــه در دســـت 
پیگیری اســـت و املاک شناسایی شده 
به محـــض آنکـــه به فـــروش برســـند، 
منابع حاصله در مدرسه ســـازی هزینه 
ع همچنیـــن به  می شـــود. عبـــاس زار
ایســـنا گفـــت: مشـــارکت خیریـــن در 
امـــر مدرسه ســـازی در اســـتان تهـــران 
طـــی یک ســـال گذشـــته بیشـــتر از ۷۰۰ 
میلیـــارد تومـــان بوده اســـت و بـــه این 
معناســـت که هر چقدر خیریـــن اراده 
بیشتری داشته باشـــند دولت نیز برای 
اتمـــام پروژه هـــای نیمه تمـــام به همان 
میـــزان اعتبـــار در نظر می گیـــرد. همه 

اینها یعنـــی افزایش ســـرعت تخریب و 
بازســـازی و ســـاخت مـــدارس جدید و 
مقاوم سازی مدارس نیازمند که اکنون 

روی ریـــل افتاده اســـت.
به گفتـــه وی، تعهـــد خیرین در ســـال 
گذشـــته حدود ۲۲۰ میلیارد تومان بود، 
اما از مهر ۱۴۰۱ تـــا انتهای فروردین ۱۴۰۲ 
به بیـــش از ۷۰۰ میلیارد تومان رســـیده 
و به ایـــن ترتیـــب پروژه های بیشـــتری 
کلیـــد خواهـــد خـــورد. در ایـــن میـــان 
رضامـــراد صحرایی سرپرســـت آموزش 
و پـــرورش نیز بـــه نقش مهـــم خیرین 
در مدرسه ســـازی اشـــاره کـــرد و گفت: 
خیرین می توانند در تحول مدرســـه نیز 
نقش کلیدی داشـــته باشند. همچنین 

لازم اســـت تمام پروژه هـــای نیمه تمام 
خیرســـاز تکمیل شـــوند. مدیـــری که 
بخواهد تابلو و اســـم مدرســـه خیرساز 
را عـــوض کنـــد، پیـــش از تغییـــر تابلو، 

خـــودش عزل خواهد شـــد.
گرچه گروه خیرین و ســـازمان نوسازی 
کشـــور کماکان به فعالیـــت اش در امر 
مـــدارس  نوســـازی  و  مدرسه ســـازی 
ادامـــه می دهند اما همچنـــان مدارس 
فرســـوده در ســـطح کشور هســـتند که 
نیـــاز مبرم بـــه توجـــه خیریـــن دارند. 
به عنوان مثـــال، وضعیت کمبود فضای 
آموزشـــی در مرکـــز اســـتان گلســـتان 
بـــه قـــدری نگـــران کننـــده اســـت که 
برخـــی از مـــدارس عـــلاوه  بـــر پذیرش 

ایران

 عدم نظارت تاکسیرانی تهران 
بر اجرای مصوبه تعیین کرایه ها

گروه اجتماعی / پارلمان نشـــین ها دیروز در جلســـه رســـمی شـــورای شهر 
تهـــران برای چندمین بـــار در این هفتـــه به موضوع نـــرخ کرایه های حمل 
و نقـــل عمومی ورود کردنـــد. کرایه ها قرار اســـت از اول اردیبهشـــت ماه از 
۲۵ تـــا ۴۵ درصـــد افزایش یابـــد. روزنامه ایران روز گذشـــته در گزارشـــی به 
بحـــث افزایـــش غیرقانونی کرایه ها پیـــش از موعد تعیین شـــده پرداخته و 
شـــهروندان اظهار داشـــتند که نظارتی بر اجرای مصوبه شـــورا وجود ندارد. 
در این گزارش البته به وضعیت ســـخت رانندگان تاکســـی هم اشـــاره شده 
بود که هیچ حمایتی از ســـوی تاکســـیرانی و نهادهای ذی ربط وجود ندارد. 
نرجس ســـلیمانی، رئیس کمیســـیون نظارت و حقوقی شورای شهر تهران 
درهمین زمینه خواســـتار ارائـــه خدمات مؤثر برای حمایت از تاکســـیرانان 
در شـــهرداری تهران شـــد. او گفت:»در بررســـی های به عمـــل آمده مدت 
زمان زیادی اســـت که خدمات مؤثری به جامعه تاکسیرانان در سطح شهر 
تهران ارائه نشـــده اســـت؛ به طور مثال قطعات با اســـتهلاک بالا مثل تایر، 
لنـــت، انـــواع روغن و از همـــه مهمتر بنزین بـــا کیفیت با قیمت مناســـب، 

مواردی اســـت که باید مورد توجه قـــرار گیرد.«
او بـــا اشـــاره به گزارش هـــای مردمی صـــورت گرفتـــه و بازدیدهـــای میدانی 
انجـــام شـــده، گفت: یکی از مشـــکلات شـــهروندان عدم نظارت ســـازمان 
تاکســـیرانی در اعمـــال و اجـــرای دقیق مصوبـــه تعیین نرخ بلیـــت و کرایه 
وســـایل نقلیه عمومی اســـت که شـــامل مواردی در رابطه با وســـایل حمل 
و نقل به طور مشـــخص ون و تاکســـی اســـت که دارای ظرفیـــت ۴ تا ۱۰ نفر 
بـــوده که ســـازمان مدیریـــت و نظارت بر تاکســـیرانی شـــهر تهـــران مطابق 
مصوبه ای که اشـــاره شـــد و رعایت فاصلـــه اجتماعی به جهت پیشـــگیری 
از شـــیوع بیشـــتر بیماری کرونا بـــرای تاکســـی ها و ون ها اقـــدام به تعیین 
کرایـــه حداکثـــر و حداقـــل اســـت کـــه در دو حالت کرایـــه باید بـــه میزان 
تعیین شـــده می بـــوده که ایـــن در مصوبات شـــورا آمده اما بـــه دلیل عدم 
نظـــارت عوامل ســـازمان نظـــارت در عمل تاکســـی ها به رغم ســـوار کردن 
حداکثـــر تعداد مســـافر اقدام بـــه اخذ حداکثـــر نرخ کرایه هـــم می کند که 

ایـــن برخلاف مقـــررات بود.
مهـــدی چمران نیز با بیان اینکه قرارداد ۱۰۰۰ دســـتگاه اتوبوس برقی بزودی 
منعقد می شـــود، گفت: وزارت کشور برای ۲ هزار دســـتگاه اتوبوس قرارداد 
منعقد کرده که با چانه زنی ها مقرر شـــده ۱۰۰۰ دســـتگاه را بـــه تهران بدهد. 
در حـــال حاضر ما پیـــش پرداخت 6۰۰ دســـتگاه اتوبوس را واریـــز کرده ایم 

ولی هنوز این اتوبوس ها ســـاخته و تحویل شـــهر تهران نشـــده است.
او بـــا اشـــاره به تزریق ۴۰ دســـتگاه اتوبـــوس جدید به ناوگان عمومی شـــهر 
تهـــران گفت: این ۴۰ دســـتگاه همان اتوبوس هایی هســـتند کـــه در پایان 
ســـال گذشـــته یکـــی از کارخانه هـــا تمـــاس گرفته بـــود و اعلام کـــرده بود 
کـــه ایـــن ۴۰ دســـتگاه را می تواند تا پیـــش از پایان ســـال تحویـــل دهد. در 
حقیقت این ۴۰ دســـتگاه اتوبوس فراتر از 6۵۰ دســـتگاه اتوبوســـی است که 
مقرر شـــده وزارت کشـــور تحویل دهد کـــه البته تاکنون تنها ۱۷6 دســـتگاه 

را تحویل داده اســـت.
وی تأکیـــد کـــرد، با توجـــه به بودجـــه خاصی که بـــرای حوزه حمـــل و نقل 
عمومـــی در نظـــر گرفته ایم هرچـــه کارخانه هـــا بتوانند اتوبوس بســـازند ما 
تحویل می گیریم. ظاهراً قرارداد ۲۰۰۰ اتوبوس بســـته شـــده کـــه باید انتظار 

تحویل آن را در شـــش ماه آینده داشـــته باشیم.


